
Izveštaj sa Seminara za mlade i perspektivne međunarodne sudije

I ove godine sudijska komisija CEV-a je organizovala Seminara za mlade i perspektivne 
međunarodne sudije. Seminar je organizovan u periodu od 05.10. do 07.10.2018. godine u Rimu, 
tačnije u Tivoliju u blizini Rima koji je poznat po tome da je mnogo starija naseobina od Rima i na 
to su građani ovog grada posebno ponosni.
Organizacija seminara je pripala Predsedniku i Sekretaru CEV sudijske komisije (Lućano Gašpari i 
Zorica Bjelić) uz svesrdnu pomoć lokalne Sudijske organizacije regiona Lacio, na čelu sa 
međunarodnim sudijom Stefanom Ćesareom.

Pored pomenutih predavači na seminaru su bili i Keli Rid (FIVB), Andrej Zenovič 
(Međunarodni sudija), Jonas Personeni(BV međunarodni sudija i psiholog). 
Međunarodne sudije koje su učestvovale na seminaru bili su Konalsi Gjoka (ALB), Fuad Aghayev 
(AZE), Zdravko Jakisa (BIH), Lyubomir Sirakov (BUL), Toni Ivkovic (CRO), Roman Marschner 
(CZE), Irina Suhhova (EST), Nils Weickert (GER), Theodora Kyriopoulou (GRE), Agnes Batkai-
Katona (HUN), Armando Simbari (ITA), Andrei Taran (MDA), Vlatko Ristovski (MKD), Raquel 
Portela (POR), Alina Suciu (ROU), Alexander Ryabtsov (RUS), David Cormie (SCO), Djordje 
Stevanovic (SRB), Philippe Enkerli (SUI), Boris Kovac (SVK) and Ozan Sarikaya (TUR).

U petak uveče predavač je bila Keli Rid iz SAD, koja radi već nekoliko godina u FIVB. 
Njen posao je da organizuje prezentaciju utakmica, video i scenske efekte, sarađuje sa TV ekipama i
naravno organizuje i animira navijače u hali. Prezentacija je bila na visokom nivou što je i 
razumljivo jer je Keli studirala i ceo život se bavi odnosima sa javnošću, medijima i 
organizovanjem sportskih događaja. Ono što je nas kao sudije najviše zanimalo su promene koje su 



bile u okviru protokola. Verovatno ste videli da je ove godine u FIVB takmičenjima primenjen 
protokol sa žrebom u hodniku sale koji je prenošen na TV-u, pa su i sudije bile u prvom planu u tom
slučaju kao i kapiteni ekipa. Nove tehnologije koje su primenjivane su bile posvećene drugačijem 
prikazu odbojkaške utakmice, a jedna od njih je i “Referee Camera” koju je na jednoj utakmici 
nosio brazilski FIVB sudija Turci. 

Posle otvaranja seminara i pozdravne reči Sekretara CEV sudijske komisije naše Zorice 
Bjelić prezentaciju je u petak imao Predsednik CEV sudijske komisije Lućano Gašpari koji je 
naglasio da je nova filozofija CEV komisije, koja se već nekoliko godina primenjuje, da se igrači 
moraju poštovati, a da su sudije i treneri tu da im pomognemo. Nismo tu da preuzimamo na sebe 
ulogu glavnih aktera. Mnogo spornih situacija se rešava osmehom, a ne kartonima. Naglasio je još 
jednom da ne završavamo setove i utakmice crvenim kartonima i da uvek možemo da nađemo 
drugačije rešenje. Nismo policajci i moramo da dozvolimo igračima i ekipama da proslave duge i 
izbudljive poene, odbojka se igra zbog takvih trenutaka! Naravno, svako nesportsko ispoljavanje 
emocija moramo da sprečimo.

U subotu je prvi predavač bio sada već legendarni aktivni sudija iz Rusije Andrej Zenovič 
koji je bio kao i uvek konkretan i pragmatičan kada je u pitanju tumačenje pravila. Od novih 
tendencija sa završenog Svetskog prvenstva u Rimu preneo nam je da se više neće tolerisati 
“vučene” treće lopte koje su poslednjih godina vrhunski igrači koristili kao svoju prednost. Svaki 
takav kontakt koji je duži i koji se desio prvi na utakmici je sviran tako da nije bilo večih problema. 
Posebno je naglašeno da se pokreti koji podižu i prebacuju loptu preko bloka se ne smeju tolerisati. 
Što se tiče kuvanja dizača kada je to druga lopta takve situacije se još uvek dozvoljavaju, osim u 
situacijama naravno kada se lopta podiže da bi se prebacila mreža ili blok. Posle svakog predavanja 
smo imali razgovor i razmenu iskustava, a video klipove u okviru predavanja smo naravno zajedno 
komentarisali i uzimali aktivno učešće na seminaru.
 

Jonas Personeni kao bivši aktivni međunarodni sudija sa dva turnira OI je bio sledeći 
predavač a tema je bila: Komunikacione veštine koje primenjujemo na mečevima. Jonas je temi 
pristupio i sa psihološke strane, kao i drugoj temi koju je predavao popodnevnom delu seminara. 
Tema je bila “Mentalna priprema sudija pre meča”.

Pored ovih prezentacija imali smo i dve radionice na kojima smo u manjim grupama 
razgovarali o već pomenutim temama i analizirali ih detaljnije. Posle smo naša mišljenja i zapažanja
podelili sa svim kolegama. 

Koristim priliku da se zahvalim Odbojkaškom savezu Srbije ( posebno Dragutinu Ćuku na 
organizaciji svih potrebnih dokumenata i avionskih karata) i našoj Sudijskoj organizaciji Srbije na 
ukazanoj šansi. Posebno se zahvaljujem Lućano Gašpariju i Zorici Bjelić ispred CEV sudijske 
komisije na pozivu za ovaj seminar i ukazanom poverenju. Bila mi je čast da budem učesnik 
ovakvog jedinstvenog događaja. Nadam se da će ovaj seminar postati tradicija i da će i drugi imati 
priliku da u njemu učestvuju.

Đorđe Stevanović


